
5  سه شـــنبه 18 آذر مـــاه 1399  
 1913 شـــماره  دوازدهم   سال   

s e p e h r g h a r b . n e w s @ g m a i l . c o m w w w . s e p e h r p r e s s . i r

خبرخبر

وعده افتتاح پل پر ماجرای لرستان تا پایان امسال
ســپهرغرب، گروه خبر: پل »کاکارضا« در مسیر 
جاده الشتر به خرم آباد در جریان وقوع سیلاب سال 
98 فرو ریخت و حالا استاندار لرستان وعده افتتاح 

آن را تا پایان سالجاری داده است.
در جریان ســیلاب ســال 98 در لرســتان بسیاری از 
زیرساخت های استان تخریب شد و خسارت های زیادی به 

حوزه های مختلف لرستان وارد آمد.
     وعده افتتاح پل پر ماجرای لرستان تا پایان 

امسال
یکی از زیرســاخت های استان که در جریان سیلاب 14 
فرودین ماه ســال 98، تخریب شــد، پل تازه احداث شده 
»کاکارضا« بود، این پل در مســیر جاده الشتر به خرم آباد 

قرار داشت.
این پل بعد از دو ســال بهره بــرداری، در جریان وقوع 
ســیلاب تخریب شــد که همین امر موجب ورود دستگاه 
قضائی به این مسئله و دستگیری تعدادی از عوامل سازنده 

آن شد.
و حالا استاندار لرستان وعده افتتاح پل »کاکارضا« را تا 

پایان سالجاری داده است.
ســید موســی خادمــی در حاشــیه جلســه ویدئو 
بررســی آخریــن وضعیــت پروژه های در  کنفرانــس 
دســت اقدام ادارات کل راه و شهرســازی و راهداری 
لرســتان از اختصاص اعتبار برای پروژه های حوزه راه 
»بلیلوند«  و  مانند پل های »کاکارضــا«  و شهرســازی 

داد. خبر 
وی، افــزود: امیدواریم بتوانیم بــا اعتباراتی که در نظر 
گرفته شــده، طبق برنامه زمانبندی مشخص شده، شاهد 

بهره برداری از این پروژه ها تا پایان سال باشیم.

     تشریح جزئیات پروژه
پیــش از این نیز رضا خالقی مدیرکل راه و شهرســازی 
لرســتان در این رابطه، گفته بود: پل »کاکارضا« در بخش 
میانی لرســتان و در شهرستان الشــتر و نزدیک روستای 

»کاکارضا« واقع شده است.
وی هــدف از احداث این پل را برقــراری ارتباط محور 
الشــتر به خرم آباد بر روی رودخانه »کاکارضا« برشــمرد و 
گفــت: طول پل »کاکارضا« 90 متر و عرض 12 متر و نوع 
سازه آن تیر پیش ساخته پیش تنیده و دال بتنی درجا است 
کــه دارای ســه دهانه 30 متری و 19 شــمع به عمق 15 

متر است.
مدیرکل راه و شهرســازی لرســتان با بیان اینکه در هر 

دهانه 6 عدد تیر به کار رفته که در مجموع برای سه دهانه 
18 تیر استفاده شده است، افزود: عرشه پل به صورت دال 
بتنی به ضخامت 20 ســانتیمتر شــمع ستون و مدفون در 

خاک است.
خالقــی با بیــان اینکه این پــل دارای دو کوله و دو 
ردیف ســه تایی ستون دایره ای شــکل به ضخامت 1.5 
متر است که بر اساس آئین نامه بارگذاری پل های ایران 
اجرا شده است، گفت: کوله سمت الشتر به صورت شمع 
ستون و مدفون در خاک اســت که ستون ها و کوله های 

آن آماده شده است.
وی، بیان داشــت: همچنین کوله و ســتون های سمت 

خرم آباد نیز به انجام رسیده است.
     6.5 میلیارد برای احداث پل هزینه شد

مدیرکل راه و شهرســازی لرســتان با اشــاره به اینکه 
هم اکنــون از مجموع 18 تیر پیش تنیده پیش ســاخته 10 
تیر ســاخته شده و 2 تیر آن در حال اجراست، اضافه کرد: 
هم اکنون ستون ها و کوله ها آماده شدند و تا 45 روز کاری 
آینده 18 تیر مذکور برای نصب روی عرشــه آماده خواهد 

شد.
خالقــی، گفــت: کار از کف رودخانه بــا توجه به فصل 
بــارش و احتمال بارش های شــدید و پرآبی رودخانه تمام 

شده است.
وی، بیان داشــت: پل »کاکارضا« بــا اعتباری بالغ بر 9 
میلیارد تومان توسط شــرکت سپهر بستر در حال ساخت 
اســت و تاکنون 6.5 میلیارد تومان برای این پروژه هزینه 

شده است.
مدیرکل راه و شهرســازی لرستان، اعلام کرد: پیشرفت 

فیزیکی پروژه مذکور 60 درصد است.

پنجرهاستانها
پاییز زیبای کرمانشاه

کرمانشــاه شهر زیبایی هاســت و پاییز آن ملون و هزار رنگ. بلوار تاق بستان یکی از مسیرهایی است که فصل پاییز زیبایی اش چشم هر کسی 
را نوازش می دهد.

آیت الله علما:
با عاملان بی حرمتی به مقدسات 

در »تکیه معاون الملک« برخورد شود

سپهرغرب، گروه خبر: نماینده ولی فقیه در استان 
کرمانشاه گفت: اهانت به اعتقادات دینی مردم گناهی 
نابخشودنی اســت و باید با خاطیان و هنجارشکنان 

مکان مقدس تکیه معاون الملک برخورد شود.
آیت الله مصطفی علما در جلســه ای با حضور جمعی از 
علما و روحانیــون و جوانان انقلابی، ضمن محکوم کردن 
کلیپ موهن پخش شــده از تکیه معاون الملک در فضای 
مجازی، اظهارکرد: حفظ شــأن و قداست اماکن مقدسه 
خط قرمز ماست و اهانت به اعتقادات دینی مردم گناهی 
نابخشودنی است، لذا از دادســتانی می خواهم با عاملان 

برخورد کند. این حرکت ضدفرهنگی 
وی گفت: براساس قانون باید با اینگونه برنامه های موهن 
برخورد شــود و بار دیگر با وقوع چنین اتفاقاتی احساسات 

مردم شریف و متدین جریحه دار نشود.
نماینده ولی فقیه در استان کرمانشاه تاکید کرد: تکایای 
اســتان کرمانشــاه از دیرباز مهد عزاداری و اظهار ارادت به 
امام حســین )ع( بوده، لذا به واسطه این عظمت و اضافه به 

سید الشهدا )ع( همواره مقدس خواهد بود.
وی تصریــح کــرد: انقلاب زنده اســت و باید همگان 
براســاس معیارهای انقلاب اســلامی حرمــت کرده و از 
اصــول انقلاب اســلامی و منویات مقــام معظم رهبری 

نشویم. خارج 

مدیرکل راه و شهرسازی لرستان مطرح کرد؛
اخذ مجوز اعتبار برای سه پروژه 

راه سازی لرستان
وعده افتتاح در 1400

ســپهرغرب، گروه خبر: مدیرکل راه و شهرسازی 
لرستان از اخذ مجوز اعتبار برای سه پروژه راه سازی 
ازنا - شــازند، خرم آباد - نورآباد و خرم آباد - کوه 

دشت خبر داد.
رضــا خالقــی در ســخنانی از اخــذ مجوز اعتبــار از 
ظرفیت های مــاده 56 قانون الحاقی بودجه برای پروژه های 

مهم و اولویت دار راه های استان خبر داد.
وی، اظهار داشت: پروژه های اصلی و اولویت دار اداره کل 
راه و شهرسازی لرستان در حوزه ساخت و توسعه راه ها که 
دارای مصوبه ســتاد اقتصاد مقاومتی استان و سفر ریاست 
جمهوری و بعضاً اولویت های مندرج در برنامه جهش تولید 
کشــور هستند شــامل احداث باند دوم محور ازنا - شازند، 
احداث و تکمیــل باند دوم محور خرم آباد- نورآباد )کریدور 
بزرگراهی غرب کشور( و احداث و تکمیل باند دوم خرم آباد 

- کوه دشت هستند.
مدیرکل راه و شهرســازی لرســتان بابیان اینکه این 
پروژه ها دارای پیشرفت فیزیکی بالایی هستند و با توجه 
به پرتردد و حادثه خیز بودن آن ها و ســطح خدمات دهی 
جــز پروژه های اصلی و اولویت دار مطرح شــدند، تصریح 
کرد: با پیگیری های استاندار لرستان موفق به اخذ مجوز 
اعتبار از ظرفیت های ماده 56 قانون الحاقی بودجه برای 
پروژه های فوق شــدیم که خوشــبختانه موافقت اصولی 
موردنیاز از ناحیه ســازمان برنامه وبودجه کشــور اعلام و 

است. تأییدشده 
خالقی، گفت: بر همین اســاس برخی از بانک ها شامل 
بانک ملی، سپه و رفاه اعلام آمادگی کردند که بخش مهمی 
از اعتبار موردنیاز بــرای تکمیل باقی مانده عملیات اجرایی 
طرح هــای مذکور در قالب تســهیلات بانکــی و با ضمانت 

سازمان برنامه وبودجه کشور تأمین و پرداخت شود.
وی، عنوان کــرد: در صورت نهایی شــدن این موضوع 
بدین طریق، تا نیمه اول ســال آینده عمده عملیات اجرایی 

پروژه های فوق تکمیل و به پایان خواهد رسید.

خبــر

نماینده مردم اورامانات در مجلس
معابر کوله  بری در گذرگاه های مرزی 

برای ورود اقلام مجاز بازگشایی می شود
اورامانات  ســپهرغرب، گروه خبر: نماینده مردم 
در مجلس شــورای اســلامی گفت: بازگشایی معابر 
کوله بــری در گذرگاه های مرزی بــرای ورود اقلام 
غیرممنوعه و عرضه در بازاچه ها سبب بهبود وضعیت 

اقتصادی کوله بران می شود.
آرش لهونی در دیدار با فرمانده مرزبانی کشــور با اشاره 
به همراهی مردم مرزنشــین و مــرزدار اورامانات با نظام و 
دفــاع آن ها از آب و خاک کشــور اظهار کــرد: آمار بالای 
بیکاری و مشــکلات معیشتی مرزنشــینان منطقه و رکود 
در بازار بازارچه های مرزی شهرســتان های اورامانات نیاز به 

چاره اندیشی دارد.
وی بازگشــایی معابر کوله بری یا گذرگاه های مرزی را با 
نظــارت مرزبانی برای ورود اقلام مجــاز و ورود این کالاها 
به شهرســتان های اورامانات جهت عرضــه در بازارچه های 
منطقــه بدون ممانعت که مســافران بتواننــد با حضور در 
منطقه برای مصرف شخصی خود و به صورت محدود خرید 
و به شهرهای خود منتقل کنند را یکی از راهکارهای بهبود 

وضعیت اقتصادی منطقه برشمرد.
لهونی عنوان کرد: خروج کالاهــا از اورامانات به صورت 
تجمیعی هیچ ســودی برای مردم منطقه نداشــته و برای 
اقتصاد کشور نیز زیان آور است اما ورود خانواده ها و مسافران 
برای خرید یک دســتگاه لوازم خانگی یا هر وسیله شخصی 
به منطقه، به طور قطع ســبب رونق بازار و مشاغل خدماتی 

و در نهایت بهبود وضعیت اقتصادی اورامانات خواهد شد.
وی گفت: موضوع بازگشــایی معابــر کوله بری از طریق 
دولت هــم پیگیری شــده و از فرماندهی مرزبانی کشــور 
درخواست می شود که در این زمینه کمک و مساعدت لازم 

را داشته باشید.
سردار سرتیپ گودرزی فرمانده مرزبانی کشور نیز ضمن 
اشــاره به اینکه مرزنشــینان مرزبانان افتخاری ما هستند و 
معیشــت و زندگی آنان برای ما مهم اســت اظهار داشت: با 
موضوع بازگشــایی معابر کوله بری برای ورود اقلام مجاز با 
نظارت مرزبانی موافق هستیم و پیگیر موضوع خواهیم بود.

آجر فرش قدیمی باغ گلستان خرم آباد 
کشف شد

سپهرغرب، گروه خبر: مدیر پایگاه پژوهشی قلعه 
فلــک الافلاک خرم آباد گفت: بخشــی از آجرفرش 
قدیمی باغ گلستان این شــهر حین انجام عملیات 

مرمتی حریم قلعه کشف شد.
رامین ابراهیمی به رســانه ها اعلام کــرد: طی عملیات 
مرمتی و ســاماندهی در حریم قلعــه تاریخی فلک الافلاک 
و محدوده باغ گلستان بخشــی از آجرفرش قدیمی در این 

محوطه شناسایی شد.
وی اظهار کرد: باغ گلستان که در مجاورت قلعه تاریخی 
فلک الافلاک و چشــمه گلســتان قرار دارد ازجمله باغ های 
تاریخی شــهر خرم آباد است که به همراه باغ های سروستان 
و ارِم از دوره قاجــار تاکنون به حیات خود ادامه می دهد و 
کشــف و خوانا سازی بخشــی از این آجرفرش بهترین الگو 
برای محوطه سازی و کف سازی باغ با حفظ اصالت اثر خواهد 

بود.
باغ گلســتان خرم آباد محل زندگی حاکمان لرستان در 
زمان قاجار بوده، مکانی زیبا در میان درختان ســر به فلک 

کشیده که چندین عمارت را در خود جای داده است.
این باغ درگذشته شامل حمام، مسجد، توپخانه، بیرونی 

و اندرونی بود که جلوه خاصی به آن می بخشید.
باغ گلســتان خرم آباد درگذشــته باشــگاه افسران و یا 
مهمانســرای ارتش بود، درختان بلنــد، حوضچه های پر از 
ماهــی، نهرها و منظره ی جذاب رو بــه قلعه فلک الافلاک 
ازجمله ویژگی های این باغ است و آب نهرهای آن از چشمه 

گلستان )در نزدیکی باغ( تأمین می شود.
قلعه فلک الافلاک یا دژ شــاپور خواست نیز بنای عظیم 
آجری اســت که در دوره ساســانی بر روی تپه ای باستانی 
در مرکز شــهر خرم آباد ساخته شــده که زیبایی و معماری 
شگفت انگیز این قلعه موجب شــده که از سوی بسیاری از 
کارشناسان به عنوان یکی از شاهکارهای مهندسی و معماری 

دنیا لقب بگیرد.
این قلعه به لحــاظ موقعیت اســتراتژیک خود در قرن 
چهارم هجری قمری به عنوان مقر حکومت آل حســنویه و 
گنجور در زمان آل بویه درآمد و از قرن ششم هجری پس از 
ساخته شدن شهر جدید خرم آباد این قلعه نیز به نام خرم آباد 
معروف شــد و احتمال می رود نام فلــک الافلاک در دوره 

قاجار به آن اطلاق شده است.

خبــر مدیرعامل آبفای استان:

1800 میلیارد تومان برای ساماندهی فاضلاب کرمانشاه نیاز داریم
ســپهرغرب، گروه خبــر: مدیرعامل 
شــرکت آب و فاضلاب شــهری استان 
کرمانشاه اعتبار مورد نیاز برای ساماندهی 
فاضلاب شهر کرمانشــاه را 1800 میلیارد 

تومان برآورد کرد.
علیرضا کاکاوند در نشســت خبری مجازی 
که روز دوشنبه برگزار شد، از وجود 540 هزار 
مشــترک آب و فاضلاب در اســتان کرمانشاه 
شــامل 400 هزار مشترک شهری و 140 هزار 

مشترک روستایی خبر داد.
وی از تولیــد و مصرف بیش از 185 میلیون 
مترمکعب آب در اســتان طی ســال گذشــته 
هم یاد کرد که شــامل بیــش از 145 میلیون 
مترمکعــب برای بخش شــهری و 40 میلیون 
مترمکعب برای بخش روســتایی بوده و عنوان 
کرد: در هشت ماهه امســال نیز 120 میلیون 
مترمکعب شــامل 100 میلیون مترمکعب برای 
بخش شــهری و مابقی برای بخش روســتایی 

تامین آب صورت گرفته است.
     ســالی 100 روســتا را آبرسانی 

می کنیم
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
کرمانشــاه با بیان اینکه هم اکنون 14 شــهر و 
1800 روستا در استان تحت پوشش شرکت آب 
و فاضلاب هستند، تاکید کرد: از 2560 روستای 
دارای سکنه اســتان 2300 روستا آب دارند، اما 

فقط 1800 روستا تحت پوشش ما هستند.
وی بــا بیــان اینکه در حــال حاضر حدود 
120 روســتا در اســتان با تانکــر و به صورت 
سیار آبرسانی می شــود، تاکید کرد: این تعداد 

تا چندی قبل 138 روستا بود.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان با 
اشاره به هدفگذاری این شرکت برای اینکه هر 
ســال 100 روستای اســتان به شبکه آبرسانی 
متصل و تعداد روســتاهایی که با تانکر آبرسانی 
می شــود 15 درصد کاهش یابد، افزود: امسال 
تاکنون آبرسانی به 80 روســتای استان انجام 
شــده و این تعداد در دهه فجر به 100 روستا 

خواهد رسید.
وی همچنین از موضوع تامین آب شــهرها 
یاد کــرد و با بیان اینکه هــم اکنون در برخی 
از شــهرها از جمله خود کرمانشــاه مشکل آب 
داریم، عنوان کرد: در شــهر کرمانشاه نیازمند 
250 هزار مترمکعب مخزن هســتیم، اما فقط 
30 درصد این میزان را در اختیار داریم که این 
موضوع باعث قطعی آب در برخی نقاط می شود.
کاکاونــد معضــل دیگــر تامین آب شــهر 
کرمانشــاه را تاخیــر در بهره بــرداری از طرح 
بلندمدت تامین آب از ســد گاوشان دانست که 
قرار بوده سال 1394 اجرایی شود و هم اکنون 
نیز شرکت آب منطقه ای قول داده این طرح را 

تا پایان سال تحویل دهد.
وی اظهــار کــرد: فعلا برای حل مشــکل 
مقطعی آب شهر کرمانشاه چاه های جدیدی را 

وارد مدار کردیم.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
کرمانشاه با بیان اینکه برخی از شهرهای دیگر 
ماننــد پاوه هم با معضل تامیــن آب مواجهند، 
خاطرنشــان کرد: منبع تامیــن آب پاوه چاه و 
چشــمه اســت که در فصل پاییز کمترین دبی 
را دارد و مــا از قبل این مشــکل را پیش بینی 

کرده بودیم.
کاکاوند با بیان اینکه تامین آب شــهر پاوه 
از چشــمه "هانی کوان" توسط آب منطقه ای 
در دســت اجرا اســت، تاکید کرد: قرار بود این 
پروژه اول مهر تحویل شــود که انجام نشــد و 
آخرین قولی که به مــا دادند برای پایان هفته 

جاری است.
وی اظهــار کرد: شــهرهای ریجاب، کرند و 
هرسین نیز با شروع بارندگی با مشکل کدورت 
آب مواجهند که پکیــج تصفیه خانه ریجاب و 
کرند نیز توســط آب منطقه ای در دست انجام 

است و تا دو ماه آینده تحویل خواهد شد.
فاضلاب کرمانشــاه 1800 میلیــارد تومان 

اعتبار می خواهد
وی سپس به موضوع فاضلاب شهر کرمانشاه 
اشــاره کرد و با بیان اینکه در این زمینه عقب 

مانده ایم، گفت: هــم اکنون فقط فاضلاب یک 
سوم جمعیت شهر کرمانشــاه )300 هزار نفر( 
تصفیه شــده و مابقی آن به صــورت خام وارد 

رودخانه های "قره سو" و "آبشوران" می شود.
کاکاوند بر لزوم اجرای مدول های دوم و سوم 
تصفیه خانه فالضلاب شهر کرمانشاه و همچنین 
850 کیلومتر شــبکه و خط انتقال تاکید کرد 
و گفت: برآورد اعتباری کــه برای این موضوع 
صورت گرفتــه نزدیک به 1800 میلیارد تومان 

است.
وی اظهار کرد: اگرچه از ســال های گذشته 
پیگیــری تامین اعتبار این طــرح از محل اخذ 
تســهیلات بانک جهانی انجام شده و فاضلاب 
شهر کرمانشــاه از پروژه های اولویت دار در این 
زمینه بود، اما به دلیل شرایط تحریم ها موفق به 
اخذ این تســهیلات نشدیم و اکنون چشم امید 

ما به اعتبارات ملی و استانی است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
کرمانشــاه از شناســایی 19 نقطه خبر داد که 
در آنها فاضلاب مستقیم وارد رودخانه می شود 
و گفت: اعتباری که برای ســاماندهی این نقاط 
برآورد کردیــم 150 میلیارد تومان بوده که در 
سفر اخیر آقای نوبخت آن را درخواست کردیم 
و با تخصیص 100 میلیارد تومان از آن موافقت 

شد، اما تا کنون تخصیصی نداشتیم.
وی اعتباری که ســال گذشته برای فاضلاب 
شهر کرمانشــاه تخصیص یافت را سه میلیارد 
تومان و اعتبار امســال را نیز 25 میلیارد تومان 
اعلام کرد و افزود: این میــزان اعتبارات ناچیز 
اســت، اما تلاش شــده با همین اعتبارات نیز 
برخی نقاط ورود فاضلاب بــه رودخانه اصلاح 

شود.
     هر سال یک تصفیه خانه فاضلاب 

را به بهره برداری می رسانیم
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه 
با بیان اینکه هم اکنون هشت تصیفه خانه فاضلاب در 
شهرهای قصرشیرین، سرپل ذهاب، گیلانغرب، اسلام 
آباد، پاوه و هرسین در دست بهره برداری است، گفت: 
تصفیه خانه های صحنه، سنقر، کرند غرب، روانسر، 
سرمست، تازه آباد، جوانرود و مدول دوم کرمانشاه را 

نیز در دست اقدام داریم.
وی با بیان اینکه عملیات اجرایی دو تصفیه 
خانه فاضلاب روانســر و جوانرود نیمه تعطیل 
اســت، گفت: تصفیه خانه فاضلاب صحنه خوب 
پیش می رود و امیدواریم تا پایان سال آینده به 

بهره برداری برسد.
وی ابــراز امیدواری کرد هر ســال شــاهد 
بهره بــرداری از یک تصفیه خانــه فاضلاب در 

کرمانشاه باشیم.
کاکاوند همچنین از آماده بهره برداری بودن 
تصفیه خانه فاضلاب شــهر هرسین هم خبر داد 
و عنوان کرد: آماده بهره برداری رســمی از این 

طرح هستیم.
هدررفت آب شهر کرمانشاه 40 درصد است

وی ســپس اشــاره ای به هدررفــت آب در 
کرمانشاه داشت و با بیان اینکه میزان هدررفت 
آب در اســتان هــم از میانگیــن جهانی و هم 
کشوری بالاتر است، خاطرنشان کرد: هم اکنون 
پــرت آب در مناطق شــهری 33 درصد و در 

مناطق روستایی نزدیک به 50 درصد است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب شــهری 
اســتان کرمانشــاه میزان پرت آب در شــهر 
کرمانشــاه را نیز 40 درصد اعلام کرد که یکی 
از بالاترین هدررفت های آب را بین شــهرهای 

کشور دارد.

کاکاوند با بیان اینکه هدفگذاری شــده هر 
سال حداقل ســه درصد پرت آب در کرمانشاه 
کاسته شــود، یادآور شد: ســال قبل بالاترین 
کاهــش هدررفت آب را به میــزان 5.6 درصد 
داشــتیم و امســال نیز تا کنون به کاهش سه 

درصدی رسیده ایم.
وی بخشــی از این پــرت آب را ناشــی از 
فرســودگی خطوط و بروز شکستگی و حوادث 
در آنها دانســت و عنوان کــرد: هم اکنون 45 
درصد شــبکه توزیــع و انتقال آب در اســتان 
فرسوده اســت و در برخی نقاط عمر بالای 70 
ســال را داریم که به صورت هفتگــی در آنها 

حادثه بروز می کند.
به گفته ایــن مســئول، 3500 کیلومتر از 
خطوط توزیع و انتقال آب استان فرسوده است 
که برای اصلاح آنها هفــت هزار میلیارد تومان 

اعتبار نیاز است.
وی با بیان اینکه فقط در شــهر کرمانشــاه 
850 کیلومتر از خطوط باید نوســازی شــود، 
گفت: این در حالی اســت که کل اعتبار ما در 
این زمینه در سال گذشته 500 میلیون تومان 

بود که 300 میلیون آن تخصیص پیدا کرد.
     آب شــرب در روســتاها صرف 

آبیاری باغات می شود
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
کرمانشــاه وجود انشعابات غیرمجاز را نیز عامل 
دیگری برای هدررفت آب دانست و خاطرنشان 
کــرد: در مناطق شــهری بیشــترین هدررفت 
مربوط به ساخت و سازهای غیرمجاز در حاشیه 

شهر است.
کاکاوند شهر کرمانشــاه را دارای بیشترین 
انشــعاب غیرمجاز با حدود 20 هــزار مورد در 
استان اعلام و یادآوری کرد: عمده این انشعابات 
مربوط به شــهرک های فدک، کهریــز، تکاور، 

نوکان و... است.
وی با بیان اینکه در روســتاها نیز با شدت با 
معضل انشعاب غیرمجاز مواجهیم، افزود: عمده 
این انشــعابات مربوط به مصرف آب شرب برای 

آبیاری باغات و مزارع است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
کرمانشاه تاکید کرد: اگرچه شناسایی و برخورد 
با این انشعابات به صورت مستمر انجام می شود، 
اما روند رســیدگی به برخی از ایــن پرونده ها 
ممکن اســت چند ســال طول بکشد و همین 

موضوع کار ما را دشوار کرده است.
     پاســخ به چرایــی پس زدگی 

فاضلاب در ایام بارندگی
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
کرمانشاه ســپس به موضوع آبگرفتگی معابر و 
آســیب آن به شــبکه فاضلاب در ایام بارندگی 
داشت و گفت: متاسفانه شبکه مدیریت رواناب 
در اکثر شهرها اجرا و حتی مطالعه نشده و این 

موضوع پیامدهای متعددی دارد.
کاکاوند از آســیب جدی که هنگام بارندگی 
به شبکه فاضلاب وارد می شود یاد کرد و ادامه 
داد: اولین آســیب ورود این رواناب ها به داخل 
شــبکه فاضلاب است که قطر لوله تعریف شده 
دارد وجوابگوی پذیرش این حجم از آب نیست. 
از همیــن رو در ایام بارندگی در برخی از نقاط 
شاهد پس زدگی برای برخی مشترکین هستیم.

وی اظهــار کرد: دومیــن پیامد این موضوع 
ورود رســوب و زباله به شبکه فاضلاب است که 
خســارتی به مراتب بیشــتر از مورد قبل ایجاد 

می کند.
بــه گفته مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب 

اســتان کرمانشــاه، در اواخر تابستان امسال با 
بســیج تمام امکانات آب و فاضلاب کار شست 
و شــوی تمام شبکه فاضلاب شــهر کرمانشاه 
انجام شــد و با وجود بارندگی های بیشتری که 
نسبت به گذشــته داشتیم، اما کمترین مشکل 

آبگرفتگی رخ داد.
کاکاوند همچنین از انتخاب یازده پیمانکار برای 
بررســی نقاطی از شهر که در آنجا انفصال شبکه 
فاضلاب داریم و گاهی پس زدگی رخ می دهد نیز 
از ابتدای سال جاری خبر داد و عنوان کرد: برطرف 
کردن 65 نقطه حادثه خیز انجام شده و این کار 

همچنان ادامه خواهد داشت.
وی تاکید کــرد: البته در کنــار این موضوع 
لازم اســت مطالعات و اجرای مدیریت و هدایت 
رواناب های سطحی نیز در کرمانشاه صورت بگیرد.
     افزایــش 70 درصدی ســرقت 

تجهیزات آب
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
کرمانشاه سپس به معضل سرقت تاسیسات آب 
و فاضلاب و دریچه های فاضلاب اشاره کرد که 
در هشت ماهه امسال با عدد حدود 1650 مورد 
نسبت به مدت مشابه سال قبل 70 درصد رشد 

داشته است.
کاکاوند اضافه کرد: عــلاوه بر هزینه حدود 
یــک میلیون تومانی که برای جایگزینی هریک 
از دریچه هــای فاضلاب باید انجــام دهیم، باز 
بودن آنها می تواند خطر ســقوط برای مردم و 
خودروها داشــته باشــد و به علاوه باعث ورود 
زباله به شــبکه و آسیب جدی از جمله مسدود 

شدن و پس زدگی خواهد شد.
بــه گفته ایــن مســئول، ســرقت فقط به 
دریچه های شــبکه فاضلاب سطح شهر محدود 
نمی شود و شامل شیرآلات، تابلو کابل برق، قفل 
و کلید حوضچه های آب و حتی گاهی لوله های 

آب شرب است.
وی درباره راهکارهایــی که برای برخورد با 
این معضل اندیشیده شده، تصریح کرد: هفته ای 
ســه روز گشــت هایی برای مقابله با سرقت ها 
داریــم به علاوه برای هفت مــورد از تجهیزات 
مهم سیســتم پایش تصویری اجرا شده و برای 
14 مورد دیگر در دســت اجرا است. همچنین 
برای برخی تاسیســات نیز حفاظ و حائل ایجاد 

کردیم.
     مطالبات 70 میلیاردی از مشترکین
وی ســپس از مطالبات 70 میلیارد تومانی 
این شرکت از مشترکین یاد کرد و گفت: بیش 
از 50 درصــد این مطالبات مربــوط به ادارات 
خصوصــا دانشــگاه علوم پزشــکی و همچنین 

نیروهای نظامی و انتظامی است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
کرمانشــاه از عدم پرداخت این مطالبات گلایه 
کرد و ادامه داد: با وجود آنکه گاهی حتی برای 
پرداخت حقوق نیروها در مضیقه هســتیم، اما 

لحظه ای ارائه خدمات را قطع نکردیم.
به گفته کاکاوند عــدم پرداخت مطالبات از 
سوی مشــترکین در حالی صورت می گیرد که 
شرکت آب و فاضلاب یک شرکت زیان ده است 
و در بخش شــهری کمتــر از 50 درصد و در 
بخش روستایی کمتر از 20 درصد قیمت تمام 

شده آب بها از مشترکین اخذ می شود.
وی سپس به موضوع رایگان شدن آب برای 
مشــترکین کم مصرف هم اشاره کرد که برنامه 
دیرین نظام و خواسته مردم بوده و یادآور شد: 
در استان کرمانشاه حدود 30 درصد مشترکین 

مشمول این طرح می شوند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
کرمانشــاه با بیــان اینکه کار شناســایی این 
مشترکین در حال انجام است، افزود: به محض 
ابلاغ این دســتورالعمل از اولین اســتان هایی 

خواهیم بود که این طرح را اجرا می کنیم.
وی در پایــان از پیامدهای شــیوع بیماری 
کرونا در حوزه آب و فاضلاب استان هم یاد کرد 
و افــزود: یکی از مهمترین این پیامدها افزایش 
21 درصدی مصرف آب در نیمه اول سال بود.

کاکاوند اضافه کرد: به علاوه در زمینه وصول 
مطالبات و واگذاری انشعاب به مشترکین نیز با 

مشکل مواجه شدیم.


